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 تاريخچه دانشكده مهندسي دانشگاه شهيد چمران اهواز

  

 
  

با تلاش و همت و از آن زمان تا كنون  دانشگاه شهيد چمران اهواز مي گذرد دانشكده مهندسي تاسيسدهه از  سه بيش از

درخت  شده است و بذر اوليه اين دانشكده، اكنون مبدل به طيافرادي كه از تمام توان مايه گذاردند، مسيري پرفراز و نشيب 

و تحميلي جنگ  اثرات چگونگي تاسيس دانشكده، مروري بر رو، در تاريخچه پيش. كه به آن مي باليمپرباري گشته 

است كه حاصل صحبت با دو صورت گرفته  ي آنكنون پويايي تابراي احياي دانشكده در زمان جنگ هاي انجام شده تلاش

آقاي و استاد فيزيك دانشگاه جندي شاپور سابق و موسس دانشكده مهندسي  آقاي دكتر بيژن ميرعمادي ،استاد گرانقدر

ايشان در خاطرات گذشته  مروركه مي باشد دانشگاه شهيد چمران حان دانشيار گروه مهندسي مكانيك طدكتر خسرو نادران 

   . استبسيار ياري رسان  سيمهند دانشكده تجسم گذشته

كانادا و دو مدرك  1ليسانس و فوق ليسانس خود را در رشته فيزيك از دانشگاه آلبرتا لازم به ذكر است آقاي دكتر ميرعمادي

كانادا و نيز در گرايش نظارت بر راكتورهاي هسته اي  2دكتراي خود را در گرايش برهمكنش هاي اتمي از دانشگاه ويندسور

گروه فيزيك و نيز دانشكده مهندسي در  موسستنسي آمريكا دريافت نمود. وي در   3تكنولوژي راكتور اوك ريجاز مدرسه 

موثري در اين دانشگاه داشته اند. ايشان در بسيار فعاليت هاي  1358تا  1350دانشگاه جندي شاپور اهواز بوده و در سالهاي 

ترين اساتيد  باسابقهحال حاضر استاد بازنشسته و ساكن كانادا مي باشند. آقاي دكتر خسرو نادران طحان نيز از جمله 

 دانشگاه شمالي شاخه مسئوليت هاي مهمي از جمله سرپرستكنون  دانشكده مهندسي هستند كه پس از انقلاب اسلامي تا

 مكانيك گروه يت)، مدير1360 -1362اهواز ( چمران شهيد دانشگاه آموزشي ت)، معاون1359 -1360اهواز ( چمران شهيد

  ) را عهده دار بوده اند. 1369 -1372( اهواز چمران شهيد دانشگاه رياست و )1363 - 1365( مهندسي دانشكده
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مهندسي و اولين اعضاي هيات با زمان و چگونگي تاسيس دانشكده پرسشي در ارتباط  پاسخ به آقاي دكتر ميرعمادي در

  اينگونه پاسخ دادند:علمي آن 

كه دانشكده مهندسي عملاً پس از انقلاب فرهنگي و  به اين نكته اشاره كنمبايد  پيش از پاسخ به اين پرسشدر ابتدا 

ل تلاش اعضاي هيات علمي ارزشمند آن دانشكده بازگشايي مجدد دانشگاه ها شروع به فعاليت كرد كه قطعاً اين آغاز حاص

در آن  ليآغاز شد و 1355بوده است.  البته كار من و چند نفر ديگر از همكارانم در زمينه تاسيس دانشكده مهندسي در سال 

مجبور  زمانآن براي تاسيس دانشكده مهندسي را كاشته بوديم كه پس از مدتي نيز به دليل شرايط زمان ما تنها بذر اوليه 

 37سال، براي من كه در آن زمان  37به ترك آنجا شديم. هرچند در اين سن به يادآوردن خاطرات آن روزها بعد از گذشت 

  .به ياد آورمسال سن داشتم، بسيار مشكل است اما تلاش مي كنم تا خاطراتم را از آن زمان 

من را به عنوان يك فيزيكدان تجربي (اتمي،  ،اهوازرياست دانشگاه جندي شاپور  ،آقاي دكتر عباس جامعي 1350در سال 

برنامه  ،، استخدام نمود تا در گروه فيزيك دانشكده علومكانادا بودم دكترا ازاي، حالت جامد) كه فارغ التحصيل هسته

پيش از آن ماندهي آن گروه بپردازم. ، به توسعه و ساآموزشي جديدي را ارائه دهم و با استخدام اعضاي هيات علمي جديد

تنها دو عضو هيات علمي با مدرك فوق ليسانس در گروه فيزيك فعاليت داشتند و بقيه اساتيد اصطلاحاً اساتيد پروازي بودند 

گشتند. مي كه تنها در زماني كه درسي را ارائه مي كردند، در گروه حضور داشتند و پس از اتمام جلسه درس به شهر خود باز

عضو هيات علمي جوان را كه عمدتاً فارغ التحصيلان كانادا، آمريكا و اروپا بودند،  10م، ما در مدت زمان يكسال و ني

گروه فيزيك كاملاً متحول شد. به عنوان يك استاد و نيز يك  ،استخدام كرديم كه با وجود چنين اساتيد جوان و پرانرژي

ه هاي دانشكده علوم نيز مدنظر بود. در سالهاي بعد، مدير، فعاليت من تنها محدود به گروه فيزيك نبود و توسعه ديگر گرو

  توسعه انستيتوها و دانشكده هاي ديگر در دانشگاه نيز به من محول شد. مسئوليت 

، به هاي نو در آن زمان دكتر جامعي با نفوذي كه در وزارت علوم داشت و نيز داشتن ايده هاي جديد و استفاده از تكنولوژي

در مسير توسعه قرار مي داد. او معتقد بود براي رشد و توسعه يك جامعه علمي، بايد هر تعداد شاخه  اطور پيوسته دانشگاه ر

 ساخت و در آن زماند. نبه مرور رشد و توسعه ياب آنها و اجازه دهيم تا شودمختلف آموزشي كه امكان پذير است، تاسيس 

  داديم.طي يكسال انجام را دانشگاه  تكنولوژي آموزشينيز مركز  صوتي و تصويري ومركز  تجهيز

به منظور  در آن زمان هر عضو هيات علمي دانشگاه هر سه سال يكبار مي توانست براي يك دوره فرصت مطالعاتي يكساله

د. با توجه به آنكه در آن زمان تحقيقات علمي در دانشگاه  وجود نداشت، برودانشگاهي ديگر  به ارتقاي سطح علمي خود،

از دكتر  1353جهان در من ايجاد شده بود. در سال دانش روز سطح  صي براي انجام كار تحقيقاتي تجربي دردلتنگي خا

جامعي درخواست يك فرصت مطالعاتي را نمودم اما ايشان با اشاره به پروژه هايي كه هنوز تكميل نكرده بوديم، با فرصت 

گفتم حتي اگر موافقت ننماييد من بازهم به فرصت مطالعاتي  من به ايشان 1354اما در سال مطالعاتي من مخالفت كردند. 

خواهم رفت و به همين دليل ايشان چاره اي جز پذيرش درخواست من نداشتند. در نهايت من يك سال را در دانشكده 

يكي پرداختم. اها در ادوات الكترونانگستان به تحقيق راجع به نوارهاي پليمري و شبه رسان 5در دون 4ترگزمهندسي دانشگاه ا

) دكتر جامعي با من تماس گرفتند و گفتند قصد دارند به لندن بيايند و شمسي  1354( سال  ميلادي 1976در اواخر سال 

بود. دكتر  عتمايلند كه آخر هفته من را در هتل محل اقامتش ملاقات كنند. فاصله لندن تا اگزتر با قطار حدود يك سا

اسيس دانشكده مهندسي صحبت كردند و راجع نقاط مثبت و منفي طرحشان بحث كرديم. جامعي در اين ملاقات در مورد ت
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رزومه خود را براي ما ارسال  ،در نهايت قرار شد در ژورنالهاي دانشگاهي و روزنامه ها اطلاعيه اي درج شود تا افراد متقاضي

اري مصاحبه، دكتر جامعي به لندن بازگشت و به بود. در زمان برگز 1977كنند و زمان و مكان مصاحبه نيز اواخر فوريه سال 

 4صبح تا  9همراه من و دكتر پاتريك موريس از دانشكده مهندسي دانشگاه اگزتر، تيمي سه نفره تشكيل داديم كه از 

لمي و روز بعد، با در نظر گرفتن رزومه ع مصاحبه مي كرديم.بودند، آمده كه از نقاط مختلف اروپا بعدازظهر با افراد متقاضي 

تجربه و توانايي افراد مصاحبه شونده، دو استاد با مدرك دكترا را براي كمك  در تاسيس دانشكده مهندسي انتخاب كرديم تا 

، 1977پس از پايان فرصت مطالعاتي و برگشت من به اهواز در آگست كار خود را در اهواز آغاز نمايند.  1977از سپتامبر 

فردي جوان و داراي مدرك دكتراي مهندسي مكانيك از دانشگاه تگزاس آمريكا بود، ز كه نيدكتر فرهمند را  ،دكتر جامعي

   استخدام كرده بود.

من به همراه دكتر فرهمند و نيز دكتر استيونسون و دكتر خان كه از لندن آمده بودند، كار آماده سازي دانشكده مهندسي را 

مهندسي دانشگاه هاي كانادا، آمريكا، انگليس و نيز دانشگاه هاي تهران و در ابتدا به مطالعه برنامه آموزشي آغاز نموديم. 

گروه  4پرداختيم تا برنامه آموزشي مناسبي را تدوين نماييم. در جلسات هفتگي با دكتر جامعي، تصميم گرفته شد  شيراز

 20يك از گروه ها مهندسي مكانيك و متالورژي، مهندسي عمران، مهندسي برق و مهندسي شيمي تاسيس شود و هر 

پذيرش نمايد. برنامه درسي طراحي شده نيز به اين صورت بود كه در  1358دانشجو را از طريق كنكور سراسري در سال 

د و از سال ويك، شيمي، علوم كامپيوتر و نقشه كشي ارائه شرياضيات پايه، فيز از جملهگروه  4سال اول دروس مشترك 

همچنين تجهيزات مدرن آزمايشگاهي كه براي د. وشجزا دروس مربوطه آموزش داده ر مدوم به دانشجويان هر گروه به طو

. در اين زمان ساختمان مجزايي براي دانشكده ه بوددروس آزمايشگاهي دانشجويان در سال اول نياز بود، نيز خريداري شد

 4مان دانشكده علوم بودم و يكي از مهندسي وجود نداشت و دفتر همكاران نيز در جاهاي مختلفي قرار داشت. من در ساخت

بخش طبق دوم اين ساختمان به عنوان دفتر اصلي دانشكده مهندسي درنظر گرفته شده بود. دفتر كار سه همكار ديگر من 

در آن زمان ما بودجه مشخصي نيز نداشتيم و دكتر جامعي با هر نيز در ساختمان مركزي مديريت دانشگاه قرار داشت. 

كه مربوط به تجهيز دانشكده مهندسي بود، فوراً موافقت مي نمود. اما بودجه درخواست شده كه نياز به درخواست خريدي 

ميليون توماني بود كه به منظوراحداث ساختمان دانشكده مهندسي، بخش اداري و  ينتاييد وزارت علوم داشت، بودجه چند

نفره ما نيز دچار  4آشفتگي اوضاع سياسي كشور، تيم همزمان با  1357آزمايشگاهي آن درنظر گرفته شده بود. در سال 

مشكلاتي شد، دكتر فرهمند و دكتر استيونسون به دليل مشكلات خانوادگي و دكتر خان به دليل تمايل به بازگشت به 

براي حدود دو پس از مدتي جنگ آغاز شد و برخي از دانشگاه ها تعطيل شدند و  انگلستان، همگي اهواز را ترك كردند.

در آن زمان نامه اي به دكتر ولايتي وزير  بود. شده  زندگي با وجود نبود درآمد و عدم پس انداز كافي بسيار سختسال، 

امورخارجه نوشتم و با تشريح مشكلاتم تقاضا كردم عليرغم بسته بودن مرزها، با خروج من از كشور و رفتن من به كانادا 

 به كانادا رفتم و 1361در سال  و نهايتاً ندموافقت نمودبا خروج من د كه ايشان نموافقت نماي مابراي ادامه فعاليت علمي

  .  آمريكا دست يابمدر  هچدر كانادا و  چه زياديهاي موفقيتبه  نيز زندگيدامه ادر توانستم 
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دانشكده مهندسي پس از انقلاب اسلامي و در دوران وضعيت نيز در تجسم جناب آقاي دكتر نادران طحان مرور خاطرات 

  شده است: در اين باره ذكرصحبت هاي ايشان بخشي از بسيار مفيد است.  در ادامه و پس از آن جنگ تحميلي 

  

. تعداد معدودي هيات علمي نده بودرا ترك كرد انشكدهدمتخصصان خارجي  ،زماني كه انقلاب شدبسم االله الرحمن الرحيم. 

اما  .در دانشكده حضور داشتند ،ايراني دانشكده نيز تا پيش از شروع جنگ تحميلي و قبل از آنكه من از دزفول به اهواز بيايم

تعداد معدودي هيات علمي آن از شاخه شمالي دزفول به اهواز آمديم،  1360زماني كه من و چند تن از اساتيد در سال 

. تا پيش از آن، با كمك متخصصان خارجي تجهيزاتي براي آزمايشگاه فيزيك، ا ترك كرده بودندردانشكده  نيز ايراني

مكانيك، الكتريسيته، آزمايشگاه مقاومت مصالح، آزمايشگاه مواد و آزمايشگاه ديناميك و ارتعاشات خريداري شده بود و 

نموده بودند. در آن زمان دانشكده  تعدادي ماشين ابزار را نيز كه برخي از آنها هنوز هم در كارگاه ها موجود هستند، تهيه

مهندسي در ساختماني قرار داشت كه پيش از تاسيس دانشگاه در اختيار آموزش و پرورش و تحت عنوان انستيتو كشاورزي 

بود و نيروهاي فوق ديپلم كشاورزي را آموزش مي داد. اين ساختمان قديمي كه بين دانشكده دامپزشكي و بيمارستان 

آنجا داير شده  ليل قرار گرفتن در محوطه دانشگاه از سوي آموزش پرورش تخليه و دانشكده مهندسي موقتاًگلستان بود به د

بود. اما زمين اصلي كه براي احداث دانشكده مهندسي درنظر گرفته شده بود در محلي قرار گرفته بود كه اكنون دانشكده 

اهواز آماده بودم تابلوي تاسيس اين دانشكده با نام زماني كه به  مدر آن ساخته شده اند. بخاطر داررياضي و دانشكده ادبيات 

زماني كه دكتر عطاالله قباديان مسئول راه اندازي شاخه شمالي  1358دانشكده تكنولوژي صنايع هنوز آنجا بود. در دي ماه 

مصادف با تعطيلي  1359نفر ديگر براي شاخه شمالي استخدام شديم، هرچند اوايل سال  10دزفول شده بود، من و حدود 

تعدادي از دانشجويان دانشكده علوم را براي  1358دانشگاه ها شد. در دانشكده مهندسي اهواز نيز در نيمسال دوم سال 

 1359پذيرند كه متاسفانه همان ترم آغازين، دانشگاه تعطيل شد و در شهريور سال ادامه تحصيل در دانشكده مهندسي مي

از من و چند نفر ديگر از  1360تعداد محدود هيات علمي نيز اكثرا از دانشكده رفتند و سال نيز كه جنگ شد و همان 

دوستان خواسته شد كه از دزفول به دانشكده مهندسي اهواز بياييم. دانشكده مهندسي با سه گروه برق، مكانيك و عمران 

ر حيدري نژاد، آقاي دكتر ساماني، آقاي دكتر تاسيس شده بود. ولي مشكل اصلي تعداد كم هيات علمي بود. من، آقاي دكت

يم و دو نفر از آقايان مهندس امجد و نيز مهندس قاضي از نيروهاي ه بودرزاز  و مرحوم مهندس مصطفوي از دزفول آمد

قبلي دانشكده بودند كه همگي در همان ساختمان قديمي مستقر شده بوديم. بعضي از تجهيزات مانند ماشين هاي ابزار و يا 

كه اولين  62تجهيزات آزمايشگاه هاي مقاومت مصالح، مواد و فيزيك در زمان ما مجددا مورد استفاده قرار گرفتند. در سال 

كنكور بعد از تعطيلي دانشگاه ها برگزار شد، عليرغم اعلام ظرفيت از سوي ما، چون تعداد هيات علمي كمي داشتيم، 

اقع بعد از تعطيلي دانشگاه، بسياري از اعضاي هيات علمي از دانشكده ها دانشجوي جديدي به دانشكده تعلق نگرفت. در و

رفتند و درنتيجه بسياري از گروه ها بدون تعداد كافي هيات علمي ماندند به گونه اي كه براي اداره گروه ها بعد از بازگشايي 

گان وزراتخانه اصرار به بسته شدن دانشگاه ها مشكلات زيادي وجود داشت. حتي به دليل تعداد كم هيات علمي، نمايند

دانشكده مهندسي داشتند. براي آنكه مقامات وزارت علوم را متقاعد كنيم كه وجود دانشكده مهندسي ضروري است ناچار 

شديم فهرستي از تمام تجهيزات موجود و امكانات دانشگاه را به كميته هايي كه در ستاد انقلاب فرهنگي مستقر بودند، ارائه 

همچنين براي آنكه نياز استان را به فارغ التحصيلان دانشكده نشان دهيم به بسياري از مراكز و موسسات صنعتي دهيم. 

منطقه مراجعه كردم و آماري را جمع آوري كردم كه نشان مي داد در شرايط موجود براي فعاليت معمولي اين مراكز ( اگر 

در رشته هاي برق، مكانيك و عمران موردنياز بود. اين آمار براي  نفر مهندس 400جنگ باعث تعطيلي آنها نمي شد) حدود 
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مي گفتند كه دانشكده نفت آبادان وجود دارد بنابراين  ،اثبات حرفمان كمك شاياني كرد زيرا بعضي از افراد كميته مورد اشاره

ربوط به تجهيزات و آمار با اتوبوس نيازي به فعاليت دانشكده مهندسي نيست. همراه با مرحوم دكتر شيباني با انبوه مدارك م

صبح يك روز سرد زمستاني جلوي ستاد انقلاب فرهنگي در خيابان فلسطين ( تقاطع جمهوري  5به تهران رفتيم. ساعت 

ساختمان را باز كردند در سرما لرزيديم و جايي براي گرم كردن خودمان  بكه درصبح  8,30اسلامي) رسيديم و تا ساعت 

براي بازگشايي دانشگاه ها كه تقريبا سه سال طول كشيد، وزرات علوم مديريتي به نام مديريت جهاد  نهايتاً كرديم.پيدا نمي

دانشگاهي را متشكل از تعدادي عضو هيات علمي و نيز دانشجويان تاسيس كرد و به من هم پيشنهاد دادند كه در دانشگاه 

پردند. در آن زمان ماموريت داشتيم كه كار بازگشايي را براي تمام مسئوليتي بپذيرم و معاونت آموزشي دانشگاه را به من س

دانشگاه علوم پزشكي و دانشگاه شهيد چمران مديريت يكي  1365رشته ها انجام بدهيم. لازم به ذكر است كه تا سال 

ند ساختمان قبلي و گروه آموزشي مختلف در دانشگاه وجود داشت. بسياري از ساختمانهاي دانشگاه مان 90داشتند و بيش از 

فعلي دانشكده مهندسي به دليل وضعيت جنگي، در آن زمان در اختيار نيروهاي بسيج و سپاه بودند. يادم مي آيد يك روز 

رئيس دانشگاه (آقاي مهندس نجفي) براي سركشي به ساختمان قديم دانشكده يا تربيت بدني كه در اختيار بسيج بود، 

جلوي او را گرفت و گفت اجازه نداريد وارد شويد. بلاخره با وساطت افراد ديگر موضوع  مانساخت مراجعه كرده بود. نگهبان

با مسالمت حل مي شود. اما اين خاطره را از اين جهت بيان كردم تا بدانيد كه فضاي آن زمان براي حضور در دانشگاه چقدر 

دانشكده مهندسي  و خصوصاً شايي دانشگاه تماماًحساس بود و با اين حال تصميم مسئولان دانشگاه بر اين بود كه بازگ

انجام شود. البته برخي ديگر از دانشكده ها مثل دانشكده هاي علوم و كشاورزي به طور كامل در اختيار دانشگاه بودند. در 

و كميته آن زمان بعضي از همكاران جهت فعاليت بين جهاد دانشگاهي و سپاه تقسيم شدند. من ترجيح دادم تا به عنوان عض

فني جهاد دانشگاهي در دانشگاه باشم تا بتوانم بعد از بازگشايي دانشگاه ها با كمك همكاران همچنان دانشكده مهندسي را 

پابرجا نگه داريم. در نهايت پذيرفته شد كه من به عنوان عضو فني كميته جهاد دانشگاهي كارهاي دانشكده را پيگيري 

 63يا 62ن دانشجوياني كه از طريق كنكور سراسري وارد دانشكده شدند گمان مي كنم سالنمايم. در اثر اين پيگيريها اولي

بود، هرچند قبل از آن نيز همانطور كه قبلا گفتم گروهي از دانشجويان دانشكده علوم پذيرفته شده بودند. هرچند هنوز از 

ل شود، زيرا دانشكده نفت فعال بود و به اين آوردند كه دانشكده مهندسي و خصوصا گروه مكانيك تعطيوزراتخانه فشار مي

 دليل وزارتخانه نيازي به وجود گروه مكانيك در دانشكده مهندسي نمي ديد كه خوشبختانه با تلاش دوستان توانستيم نهايتاً

مجوز حداقل يك رشته مكانيك را بگيريم و رشته هاي عمران و برق هم ماندند و الحمداالله با يك حداقلي توانستيم ادامه 

  دهيم.  

بعد از بازگشايي دانشگاه ها، كم كم نيروهاي نظامي مستقر در دانشگاه خارج شدند و ساختمان ها را تحويل دادند ولي  

طرفي و نيز كمبود فضاي آموزشي مناسب وجود داشت. در هر صورت دانشجويان  همچنان مشكل كمبود هيات علمي از

-آمدند و كلاس ها هم عليرغم وضعيت جنگي داير شد. هر زمان حمله اي از سوي دشمن مي شد كليه  بيمارستانها و گروه

علي انجام داد اما خوشبختانه هاي پزشكي ما آماده خدمت رساني بودند. يكبار دشمن بمباراني در نزديكي كتابخانه مركزي ف

به ساختمان دانشكده مهندسي فعلي آسيبي نرسيد. در كل دانشگاه شهيد چمران همواره در تيررس دشمن بود. در اوايل 

جنگ كه نيروهاي دشمن در نزديكي گروه ملي فولاد رسيده بودند، با خمپاره دانشگاه را هدف قرار مي دادند كه آثار آن 

- ان مركزي و در ساختمان سابق دانشكده ادبيات در فلكه سه گوش وجود دارد. بهرحال همه تلاش ميهنوز هم در ساختم

كردند كه دانشگاه داير بماند تا دشمن را كه چشم طمع به خاك ما داشت و درجه حرارت اهواز و دزفول را در اخبارش اعلام 

و تاكيد مي شد كه دانشگاه شهيد چمران به هر نحو بايد مايوس كنند. در وزارتخانه نيز جلساتي تشكيل شده بود  ،كردمي
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فعال بماند چون از لحاظ روحي براي مردم اهميت دارد. ما هم هر كاري از دستمان برآمد انجام مي داديم و با كمك و 

مچنان همكاري و همدلي همه دوستان و همكاران، دانشكده مهندسي عليرغم آنكه ضوابط موردنظر وزراتخانه را نداشت، ه

  .نگه داشته شد سرپا و فعال

  

درباره اين ساختمان و  نيز پرسشي، رسيدبه بهره برداري  1369سال  در با توجه به آنكه ساختمان فعلي دانشكده مهندسي

   :است شده ذكردر ادامه  پاسخ جناب آقاي دكتر نادران طحان كه كرديممطرح  آننحوه بازگشايي 

  

و نيز كتابخانه مركزي از زمان قبل از انقلاب نيمه كاره رها شده بودند. در آن زمان از زير ساختمان فعلي دانشكده مهندسي 

ساختمان نيمه كاره دانشكده مهندسي فاضلاب مناطـق اطراف عبور مي كرد و در رودخانه تخليه مي شد كه حالت بسيار 

تمايلي به بهره برداري و تكميل دانشكده  ،صاحبان اصلي ساختمان كه گروه ادبيات بودند نامناسبي ايجاد كرده بود و ظاهراً

نداشتند. كتابخانه مركزي نيز محل استقرار نيروهاي لشكر نجف اشرف بود. همكاران ما در دانشكده مهندسي پيشنهاد دادند 

مستقر شود. هرچند در طرح اوليه قرار بود اين  كه اگر موافقت شود ما ساختمان را تكميل كنيم و دانشكده مهندسي در آن

د. چون در هيات رئيسه دانشگاه بودم، اين مساله را به عنوان پيشنهادي مطرح اختصاص يابدانشكده ادبيات ، به ساختمان

ي كردم كه مسئوليت تكميل اين ساختمان را برعهده بگيريم و آن را به دانشكده مهندسي اختصاص دهيم. بعد از نظرخواه

صورت جلسه شد كه اين ساختمان به دانشكده مهندسي اختصاص يابد و  از رئيس دانشكده ادبيات و موافقت ايشان، نهايتاً

دوستان ما هم همه بسيج شدند و روي كارهاي ساختماني، تاسيساتي، برقي كار كردند و در دفتر فني دانشگاه در اين مورد 

در حاليكه از قبل در نقشه دانشكده  ،ساختمان و تاسيس كارگاه ها آغاز شد بحث شد و با همكاري چند پيمانكار، تكميل

تا از آنها مربوط به گروه مكانيك، يكي  4سوله كارگاهي ساخته شد كه  6مهندسي اين كارگاه ها در نظر گرفته نشده بودند. 

سوله مكانيك به عنوان كارگاه  4از مربوط به گروه برق و يكي نيز مربوط به گروه عمران بود. البته در حال حاضر يكي 

براي ادامه  1368تا  1365اختصاص يافته است. من از سال ريخته گري، عمليات حرارتي و قالب سازي به گروه متالورژي 

تحصيل به انگلستان رفته بودم، ولي همچنان كار تكميل دانشكده مهندسي ادامه داشت و بسياري از كارها طي اين سه 

بود و تمام دوستان و همكاران زحمت زيادي كشيده بودند، فاضلاب را منحرف كرده بودند و محوطه را  سال انجام شده

كه رياست دانشگاه را برعهده گرفتم، از رئيس وقت دانشكده خواهش كردم كه به ساختمان  1369تميز نموده بودند. سال 

طه سازي انجام نشده بود، نقل مكان كنند اما از محو در حال تكميل دانشكده مهندسي كه هنوز كل كارهاي آن خصوصاً

سوي ايشان مخالفت شد كه تا كارهاي ساختماني تكميل نشود، به اين دانشكده منتقل نمي شويم. دليل اصرار من اين بود 

مثل دانشكده مهندسي علاقه داشتند. در صورت  ايار خود، به گرفتن ساختمان تكميل شدهكه بعضي نهادها براي استقر

موافقت با يكي از اين درخواست ها، كل زحمات دوستان و همكاران براي تكميل اين دانشكده، در نهايت به هدف اصلي 

كه اختصاص ساختمان جديدي براي دانشكده مهندسي بود، نمي انجاميد. از اين رو به صورت فوري دستور اسباب كشي 

-اطراف دانشكده خاكي بود ولي به دلايلي كه ذكر شد مي صادر شد و كمي هم دلخوري پيش آمد. آن موقع هنوز محوطه

خواستيم سريع تر دانشكده مهندسي جديد بهره برداري شود و اساتيد و دانشجويان حضور يابند تا ان شاء االله بقيه مشكلات 

دوم  سال 15ه شماره انجام شد و خبر آن در ماهنامه خبري دانشگا 1369هم به مرور حل شود. افتتاح ساختمان در سال 

  درج شده است.

  



7 

 

با حضور جناب آقاي دكتر رياضي معاون آموزشي  1369بهمن ماه  21مندرج در ماهنامه خبري دانشگاه، در  براساس گزارش

وزارت فرهنگ و آموزش عالي و هيات همراه و همچنين اعضاي هيات رئيسه و شوراي دانشگاه، جمعي از اساتيد و 

اري از ساختمان جديد دانشكده مهندسي انجام دانشجويان و نيز شخصيت ها و مسئولين استان و مديران صنايع بهره برد

شد. در اين زمان جناب آقاي دكتر نادران طحان، رياست دانشگاه شهيد چمران را بر عهده داشتند و رياست دانشكده 

  مهندسي نيز برعهده جناب آقاي دكتر سعيديان بود.     

  

  صحبت پاياني جناب آقاي دكتر نادران طحان

- شته نگاه مي كنم كه با چه مشكلاتي درگير بوديم و گاهي در پاسخ به سئوال دانشجويان كه ميزماني كه به سالهاي گذ

، ما مشكل ارائه درس به دليل كمبود استاد داشتيم و تلاش هايي كه شد و افراد شودارائه ميي وسپرسيدند ترم ديگر چه در

از جاهاي دور و نزديك آمدند و از تمام توان مايه گذاشتند و كار كردند، مي بينيم كه همه مشكلات در سايه تلاش و 

وشش عزيزاني كه بسياري از كوشش قابل حل هستند. در هر صورت، آنچه امروز وجود دارد، يادگاري است از تلاش و ك

  هنوز هم در دانشكده مهندسي حضور موثر و فعال دارند.   ايشان


